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بانک صادرات ایران با همکاری 
دانشگاه صنعتی امیر کبیر »آکادمی 
بانکداری هوشمند« تأسیس می کند

همزمان با امضای تفاهم نامه بانک صادرات ایران با 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر، معاونت فناوری اطلاعات 
و اداره کل هوشمندسازی و نوآوری این بانک نیز با 
پارک علم و فناوری این دانشگاه تفاهم نامه تأسیس 

آکادمی بانکداری هوشمند امضا کرد.
در این تفاهم نامه کــه به امضای هادی امینی فرد 
رئیس اداره کل هوشمندسازی و نوآوری و همچنین 
ســید فرهنگ فصیحی رئیس پارک علم و فناوری 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر رسید، تأسیس آکادمی 
بانکــداری هوشــمند با 12 هدف مشــخص مورد 
توافق قــرار گرفت.برقراری ارتبــاط بین صنعت و 
دانشگاه، ارتقای سطح علمی کارکنان شبکه بانکی، 
دانشجویان و سایر علاقه مندان در حوزه بانکداری 
هوشمند از جمله علم داده و هوش مصنوعی از طریق 
برگزاری دوره های آموزشی، کارگاه های تخصصی و 
رویدادهای مرتبط و همچنین طراحی شــیوه های 
نوین آموزش متناســب با نیازهای بانک، از جمله 
این موارد اســت.ارائه دوره های تخصصی کاربردی 
بین المللــی با همکاری مراکــز علمی معتبر خارج 
از کشــور، ایجاد و توســعه دوره های بین رشته ای 
کاربردی، مشارکت در اجرای پروژه های تحقیقاتی، 
کاربــردی و فناورانه، اجرای طرح هــای بانکداری 
هوشــمند بــا اســتفاده از پشــتوانه های علمی و 
تحقیقاتی دانشگاه از جمله شرکت های دانش بنیان، 
استارت آپ ها، دانشجویان نخبه، کارورزی و حمایت 
 از پایان نامه ها از دیگر اهداف تأسیس این آکادمی 

عنوان شده است.

حضور بانک توسعه صادرات ایران در 
نخستین نمایشگاه بین المللی پتروکم

بانک توســعه صادرات ایران در اولین نمایشــگاه 
بین المللی ایــران پتروکم کیــش )24 لغایت 26 
بهمن ماه ( که با شعار حمایت از تولید دانش بنیان 
در صنعت پتروشــیمی، پالایش و پتروپالایش در 

جزیره کیش برگزار می شود، شرکت خواهد کرد.
بانک توسعه صادرات ایران در نظر دارد بستر اطلاع 
رســانی و تعامل با صادرکنندگان و تولیدکنندگان 
صــادرات محور را با هــدف ارتقاء ســهم از بازار 
تامین مالی این شــرکت ها، از طریق مشــارکت 
فعال در نمایشــگاه های بیــن المللی، فراهم کند. 
درایــن رویداد، جمعــی از مدیران ارشــد همراه 
کارشناســان متخصص این بانــک در غرفه 212 
نمایشــگاه بین المللی کیش، ضمن معرفی بسته 
خدمات و تسهیلات بانک توســعه صادرات ایران، 
بود.  بازدیدکنندگان خواهند  پاسخگوی ســوالات 
در این نمایشــگاه »شرکت تامین سرمایه تمدن«، 
»شــرکت صرافی توســعه صادرات«، »کارگزاری 
تامین سرمایه تمدن«، »صندوق پژوهش و فناوری 
شریف« و »گروه راهبران اقتصادی آرمان« نیز در 
کنار بانک توسعه صادرات ایران، به ارایه خدمات و 

دستاوردهای خود می پردازند.

طرح توسعه شركت معدنی املاح ایران 
به بهره برداری رسید

طرح توسعه شــرکت معدنی املاح ایران به منظور 
تولیدسولفات پتاسیم )خلوص کمتر از 95 درصد( 
بــه ظرفیت 40 هزار تن در ســال با حضور معاون 
اجرایی رییس جمهور، اســتاندار سمنان، مدیرکل 
صنعت معدن و تجارت استان، نمایندگان مجلس و 
سایر مسؤلان استانی در شهرستان گرمسار استان 

سمنان به بهره برداری رسید.
این طرح با مشارکت 600 میلیارد ریالی این بانک 
تولید خود را آغاز نمود و با بهره برداری از خطوط 
جدید این شرکت برای 100 نفر به صورت مستقیم 
اشتغال ایجاد شده است. گفتنی است، بانک صنعت 
و معدن علاوه بر تامین مالی طرح های تولیدی به 
ارائه خدمات متنوعی همچون مشــاوره تخصصی، 
گشــایش اعتبارات اســنادی ریالــی و حوالجات 
 ارزی و ضمانتنامــه بــرای واحدهــای یادشــده 

اقدام می نماید.

پرداخت 141 هزار فقره وام فرزندآوری 
توسط بانک ملی ایران

براساس سیاســت های دولت وام ازدواج در بانک 
ملی ایران بی وقفه پرداخت می شــود؛ این بانک از 
ابتدای فروردین تا پایان دی ماه 1402 طی 10 ماه 
،تعداد 141 هزار و 176 فقره تسهیلات فرزندآوری 
به متقاضیان و خانواده های واجد شــرایط پرداخت 

کرده است.
شـعب ایـن بانـک در سراسـر کشـور طـی 10 ماه 
گذشـته در راسـتای اجـرای »قانـون حمایـت از 
خانـواده و جوانـی جمعیـت« در مجمـوع بـه مبلغ 
88 هـزار و 307 میلیـارد ریـال تسـهیلات قـرض 
الحسـنه فرزنـدآوری بـه متقاضیـان پرداخت کرده 
اسـت. بـر همیـن اسـاس، با احتسـاب تعـداد فقره 
تسـهیلات اعطایـی بانـک، به طـور متوسـط 470 
خانـواده ایرانـی روزانـه از شـعب بانـک ملـی ایران 
وام قرض الحسـنه فرزنـدآوری دریافـت کـرده انـد.
بانـک ملـی ایـران در همیـن مـدت تعـداد 125 
قرض الحسـنه  تسـهیلات  فقـره   355 و  هـزار 
بـه مبلـغ 256 هـزار و 780  ازدواج در مجمـوع 
هـای  خانـواده  و  متقاضیـان  بـه  ریـال  میلیـارد 
واجـد شـرایط پرداخت کرده اسـت.گفتنی اسـت، 
 1400 مـاه  فروردیـن  متولـد  فرزنـدان  والدیـن 
بـه بعـد حداکثـر تـا دوسـال پـس از تاریـخ تولـد 
اینترنتـی درگاه  بـه  مراجعـه  بـا  می تواننـد   آنهـا 
 ve.cbi.ir و ثبت نـام در سـامانه بانـک مرکـزی 

بـرای دریافـت ایـن وام اقـدام کنند.

گزارشاخبـــار

وزیر اقتصاد اعلام کرد: سیاست اعطای نرخ سود 30 درصد 
به اوراق گواهی ســپرده های خاص، یک سیاســت موقت 

است و ادامه دار نخواهد بود.
سید احسان خاندوزی درباره اینکه آیا انتشار اوراق گواهی 
خاص با نرخ ســود 30 درصدی بــرای ماه های آینده هم 
ادامه می یابد؟ اظهار کرد: قرار نیست این سیاست ادامه دار 
باشــد.  انتشــار اوراق گواهی خاص با نرخ ســود مذکور، 

سیاســت موقت بانک مرکزی اســت و تا سقف مشخصی 
عرضه می شــود.وزیر اقتصاد تصریح کرد: به محض خاتمه 
ســقفی که بانک مرکزی برای عرضه این اوراق از ســوی 
شــبکه بانکی تعیین کرده، فروش اوراق دیگر قابلیت ادامه 
نخواهد داشــت؛ چون این سیاســت برای ســپرده خاص 

پروژه های ویژه تعریف شده است.
آن گونه که بانک مرکزی اعلام کرده، بر اساس دستورالعمل 

انتشار گواهی ســپرده خاص که به شبکه بانکی ابلاغ شده 
اســت، بانک هــا می توانند برای تامین ســرمایه در گردش 
طرح هــای با بازدهی بالا اقدام به انتشــار ایــن اوراق کرده 
و در پایان دوره مشــارکت، ســود قطعی نیز علاوه بر سود 
علی الحســاب 30 درصدی به خریداران این گواهی سپرده 
در شــعب بانک ها پرداخت می شود. ویژگی بارز این گواهی 
سپرده آن است که امکان بازخرید قبل از سررسید در شعب 

بانک ها امکان پذیر است با اجرای این طرح، مشارکت مردمی 
در تامین مالی طرح های تولیدی کشــور فراهم می شــود. 
دارنــدگان این گواهی می توانند از آن به عنوان وثیقه جهت 
دریافت تســهیلات بانکی استفاده کنند.عرضه اوراق گواهی 
سپرده خاص با نرخ 30 درصد در بانک ها از چهارشنبه 11 
بهمن آغاز شــده بود و به مدت 7 روز کاری ادامه داشت که 

مهلت خرید این اوراق 18 بهمن به اتمام رسید.

وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

عرضهاوراقبانرخسود۳۰درصد،دیگرتمدیدنمیشود

دبیر کل انجمن کشــتیرانی و خدمات وابسته گفت: حضور بخش خصوصی برای 
تکمیل کریدور شمال - جنوب لازم است.

مســعود پل مه دبیر کل انجمن کشــتیرانی و خدمات وابسته در همایش اقتصاد 
دریا محور ایران گفت: هدف ما از برگزاری این همایش معرفی راهکارهای توسعه 
و اجرایی کردن منافع کریدور شمال جنوب است. ما اعتقاد داریم بعد از 22 سال 
تا به امروز نتوانســتیم ظرفیت و تسهیلات لازم برای بهره مندی کشورهای عضو 
کریدور و کشورهای ذی نفع در منافع اقتصادی کریدور را تأمین کنیم.وی افزود: 
از این رو همــکاران ما اقدامات کارشناســی را در قالب های مختلف به خصوص 
بــا حضور در میدان عمل به دســت آوردند و امیدواریــم خروجی این همایش، 
معرفی نقاط قوت برای به اشتراک گذاشتن با کشورهای ذی نفع از منافع کریدور 
همچنین معرفی نقاط ضعف و ایجاد هم افزایی برای رفع این مشــکلات باشــد.
این مســؤول خاطرنشــان کرد: یک بخش از نقیصه ها و نقاط قوت به مجموعه 
اقتصادی دولتی و خصوصی جمهوری اسلامی ایران برمی گردد که با اراده ریاست 
جمهوری، در این خصوص و توجه ویژه برای اصلاح ساختارهای حاکمیتی برای 
تســریع در حوزه ترانزیت که از محوری ترین موضوعات کریدور شمال - جنوب 

است، به عمل آورده است.
وی اظهــار کرد: بخش خصوصی نیز برای اینکه بتوانــد حداکثر ظرفیت ها را از 
بالقــوه به بالفعل تبدیل کند تلاش هایش را بــه عمل آورده و با ورود همه جانبه 
در حوزه های ســرمایه گذاری، مدیریتی و اجرایی، قابلیت لازم را برای بهره مندی 
کلیه ذی نفعان از فرآیندهای اجرایی کریدور شمال - جنوب در نظر داشته است.
وی در پایــان تصریح کرد: امیدواریم مهمانــان خارجی در خصوص موضوعاتی 
که می تواند تســریع کننده اقدامات برای اینکــه فعالیت ها تبدیل به یک فرآیند 
برد - برد با هدف توسعه لجســتیک در این زمینه باشیم، در نظر داشته باشند. 
در پایان این همایش ارتباط بهینه با کلیه هم ترازان دولتی و خصوصی در ســایر 
کشــورها و دولت های دیگــر برگزاری کنیم تا از امکان تبــادل اطلاعات، ایجاد 
ارتباط بی واسطه، سرمایه گذاری های مؤثر و هم افزایی حداکثری بهره مند شویم

همچنین دبیر شــورای عالی مناطق آزاد با اشاره به برآورد 700 میلیون دلاری 
برای ســاخت پل خلیج فارس گفت: این پل با مشارکت چینی ها و تامین بخشی 

از منابع مالی با تهاتر نفت ساخته می شود.
حجت الله عبدالملکی در حاشــیه برگزاری همایش اقتصــاد دریامحور ایران در 
پاســخ به پرسش تسنیم مبنی بر آخرین وضعیت ساخت پل خلیج فارس اظهار 
کرد: تمام مطالعات پل خلیج فارس انجام شــده و بــه دنبال تامین منابع مالی 
آن هســتیم.وی ادامه داد: بخشــی از منابع مالی توسط منطقه آزاد قشم تامین 
می شود بخشی از آن نیز با توجه به دستور رئیس جمهور از طریق لایحه بودجه 

و قسمتی نیز از طریق تهاتر نفت تامین خواهد شد.
عبدالملکی با بیان اینکه تلاش می کنیم پل خلیج فارس طی ســه ســال آینده 
به بهره برداری برســد از مذاکره با پیمانکاران چینی خبر داد و افزود: تعدادی از 
ایــن پیمانکاران برای تامین مالی این پروژه اعلام آمادگی کردند ضمن اینکه در 
گفتگو با معاون اول رئیس جمهور نیز پیشــنهاد دادیم پل خلیج فارس به عنوان 
پروژ هــای خط اعتباری ایران و چین در نظر گرفته شــود که وی اعلام کرد این 

موضوع قابل بررسی است.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد با تاکید بر اینکه پل خلیج فارس باید اجرایی شود 
تصریح کرد: هر کســی به این پروژه تشکیک وارد کند به نظرم یا منافع ملی را 
نمی شناسند یا نیت دیگری دارد.وی بیان کرد: با ساخت پل خلیج فارس بعضی 
از بنادر جنوبی حاشــیه خلیج فارس از رونق خواهند افتاد. بنابراین باید مراقب 
باشیم در ســاخت این پروژه کارشکنی نشــود.عبدالملکی با بیان اینکه قرارگاه 
خاتم در پروژه حضور دارد در پاســخ به پرسش تسنیم درخصوص برآورد هزینه 
ســاخت این پروژه گفت : بر اساس برآوردهای صورت گرفته حدود 700 میلیون 
دلار برای کل طرح با تکمیل بندر،  ریل و بزرگراه نیاز اســت.دبیر شــورای عالی 
مناطق آزاد ســاخت پل خلیــج فارس منافع بلندمدت زیــادی برای ایران دارد 
گفت: پیشــرفت فیزیکی این پروژه در حال حاضر 18 درصد است که به کندی 

پیش می رود.
از سوی دیگر سفیر ایران در روسیه از سفر وزیر روسی به ایران طی روزهای آینده 
برای امضا قرارداد اجرایی ســاخت خط آهن رشت-آستارا خبر داد.کاظم جلالی در 
همایش اقتصاد دریامحور با محوریت کریدور شمال-جنوب با اشاره به هدف گذاری 
روســیه برای جابجایی 2 میلیون تن کالا در بخش شرقی کریدور شمال-جنوب، 
اظهار کرد: شاخه غربی کریدور ) روسیه، آذربایجان ایران( سال گذشته میلادی راه 
اندازی شد و با حضور روسای جمهور ایران و روسیه توافقنامه احداث رشت-آستارا 
امضا شد. وی ادامه داد: خوشبختانه طی چند ماه گذشته پیگیری های خوبی را در 
رابطه با این موضوع داشته و امیدواریم با حضور وزیر روسی و سفر وی به ایران طی 

روزهای آینده، قرارداد عملیات اجرایی امضا و پروژه شروع شود.

وی افزود: شاخه سوم کریدور شمال-جنوب یعنی حمل ونقل ترکیبی از روسیه، 
دریای خزر وسپس ای آن از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است و بهترین مسیر 
کریدور شمال-جنوب برای ایران است. در دو شاخه این کریدور ما از کشورهای 
ثالث استفاده می کنیم اما شاخه سوم به طور مستقیم از ظرفیت های کشورمان 
برای حمل ونقل کالا استفاده خواهد شد.سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه 
در عین حال با بیان اینکه در بخش روســی کریدور شمال-جنوب ضعف داریم و 
این کشــور فقط یک بندر در دریای خزر دارد، گفت: بقیه بنادر روســیه در ولگا 
قرار دارد که هر سال نیازمند لایروبی است، ضمن اینکه در 6 ماه از سال به دلیل 
ســرما و طوفان حمل و نقل دریایی با سرعت انجام نمی شود.جلالی یادآور شد: 
در حوزه مربوط به ناوگان دریایی ایران در دریای خزر دچار مشــکل هســتیم و 
باید کشتی های بیشتری در این منطقه داشته باشیم تا سهم بیشتری را از حمل 
و نقل دریایی خزر را به دست آوریم.وی با اشاره به اینکه بندر کاسپین به زودی 
به شــبکه ریلی متصل می شود، اضافه کرد: در پسکرانه بنادر نیز باید امکانات را 

به طور جدی داشته باشیم.
از ســوی دیگر مدیرعامل شــرکت راه آهن از امکان حمل ریلی بار در مســیر 
ســرخس- بندرعباس طی 5 روز خبر داد و گفت: بارهای بین المللی در اولویت 
مسیرهای ریلی قرار گرفته است. سید میعاد صالحی مدیرعامل راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران در همایش اقتصاد دریامحور، گفت: بر اساس تحقیقاتی که 7 سال 
قبل انجام شــد مزیت های رقابتی کشــور در حوزه درون سرزمینی، ریلی و در 
حوزه های بین المللی، دریایی بود و کارشناســان معتقد بودند که به جای ریل و 

بندر در کشور به شقوق جاده ای و هوایی پرداخته شده است.
صالحی با اشــاره دو مرز ریلی مشترک با ترکمنستان بیان کرد: دو مرز سرخس 
و اینچه برون با گذر از کشــورهای همســایه در نهایت به کشــور چین متصل 
می شــوند و از طرف دیگر نیز به همین ترتیب به روسیه متصل می شویم که در 
نتیجه می توان به صورت تمام ریلی بار را به بندر عباس رســاند.وی با اشــاره به 
ارتقا ظرفیت ها و توانمندی های ریلی کشــور در دولت ســیزدهم گفت: در حال 
حاضر تعویض بوژی کمتر از یک روز زمان می برد و در شــبانه روز 300 لکوموتیو 
باری در کشور خدمت رسانی می کند که قابلیت برنامه ریزی برای اولویت بخشی 
به بارهای ترانزیتی را دارند. همچنین رهگیری واگن ها را برای برخی مشــتریان 

فراهم کرده ایم و این خدمات برای سایرین نیز در دست اقدام قرار دارد.
مدیرعامل شــرکت راه آهن افزود: طبق توافق با روسیه، قزاقستان و ترکمنستان 
مقرر شد طی 3 تا 5 روز، بار را از سرخس به بندرعباس برسانیم و برای بارهای 
بین المللی تخفیف قائل شــده و بارهای بین المللی را در اولویت مسیرهای ریلی 
قرار داده ایم.صالحی با بیان اینکه کریدور شمال-جنوب 6 محور ریلی دارد، گفت: 
2 کریدور در شرق، 2 کریدور در غرب و دو کریدور به واسطه دریای خزر به ریل 
متصل هستند که دو کریدور ریلی واقع در شرق دریای خزر، هم اکنون عملیاتی 
هســتند و بارهای حــوزه خلیج فارس از بندر عباس به ســرخس و اینچه برون 
به صورت ریلی حمل می شــوند. در غرب دریای خــزر نیز، بندر امیر آباد به ریل 
متصل است و بندر کاسپین در آینده نزدیک به ریل متصل می شود.وی با اشاره 
به ضرورت لجستیک ریل پایه تأکید کرد: انتظار می رود، سرعت تخلیه و بارگیری 

در بنادر بر روی ریل افزایش یابد و زیرساخت های لازم در بنادر فراهم شود.

 الزام حضور بخش خصوصی 
در فرآیند تکمیل کریدور شمال - جنوب

گمرک ایران آمار عملکرد 100 صادرکننده و واردکننده 
برتر کشــور در حوزه تجارت خارجــی را طی 10 ماهه 
سال جاری اعلام کرد که بر اساس آن 53 درصد از وزن 
و 60 از ارزش کل صادرات غیرنفتی کشور توسط 100 

صادرکننده نخست کشور انجام گرفت.
از مجمــوع صــادرات غیرنفتــی کشــور در 10 ماهه 
ســال جــاری 60 میلیون و 24 هزار تــن به ارزش 24 
 میلیــارد و 302 میلیون دلار توســط 100 صادرکننده 

انجام گرفته است.
بر اســاس این گزارش، 53 درصد از وزن و 60 از ارزش 
کل صادرات غیرنفتی کشــور توسط 100 صادر کننده 
نخست کشور انجام گرفت.این گزارش با اشاره به اینکه از 
100 صادر کننده نخست کشور، 57 شرکت آن در حوزه 
پتروشیمی، نفت و گاز فعال هستند، می افزاید: از ابتدای 
امســال تا پایان دی ماه شــرکت ملی گاز ایران، شرکت 
پتروشیمی »نوری« و شرکت پتروشیمی »پردیس« سه 
شرکت عمده صادرکننده کالا در بین 100 صادرکننده 
نخســت کشــور بودند.در این مدت شــرکت ملی گاز 
ایــران 14 میلیون و 292 هزار تــن کالا به ارزش پنج 
میلیارد و 272 میلیون دلار، شــرکت پتروشیمی نوری 
یک میلیون و 418 هزار تن کالا به ارزش 745 میلیون 
دلار و شرکت پتروشیمی پردیس 2 میلیون و 257 هزار 
تن کالا بــه ارزش 697 میلیون دلار صــادر کردند. بر 
اســاس این گزارش، از 100 صادرکننده برتر کشور در 
10 ماهه سال جاری 91 صادرکننده شخصیت حقوقی 
و 9 صادرکننده شخصیت حقیقی داشته اند.این گزارش 

می افزاید: در این مــدت 19 میلیون و 69 هزار تن کالا 
به ارزش 20 میلیارد و 363 میلیون دلار توســط 100 
واردکننده انجام گرفته اســت که 58.35 درصد از وزن 
و 37.46 درصــد از ارزش کل واردات کشــور را به خود 

اختصاص داده اند.
این گزارش با اشــاره به اینکه 100 واردکننده نخســت 
کشور دارای شخصیت حقوقی بودند، می افزاید: شرکت 
مادرتخصصی بازرگانی دولتی ایران، شــرکت آوا تجارت 
صبا و شــرکت پشــتیبانی امور دام کشور در بین 100 
شــرکت واردکننده کالا در 10 ماهه ســال جاری رتبه 
برتر را دارا بوده اند.بر اســاس این گزارش، ســه شرکت 
یاد شــده به ترتیب 2 میلیــون و 987 هزار تن کالا به 
ارزش یک میلیارد و 874 میلیون دلار، ســه میلیون و 
365 هزار تن کالا به ارزش یک میلیارد و 431 میلیون 
دلار و 2 میلیــون و 64 هزار تــن به ارزش یک میلیارد 
و 116 میلیون دلار کالا در مدت یادشــده وارد کشــور 
کرده اند.بر اســاس این گزارش، در 10 ماهه سال جاری 
در مجموع 600 هــزار و 888 فقره اظهارنامه صادراتی 
توسط هفت هزار و 803 شخص حقوقی و حقیقی و 291 
هزار و 638 فقره اظهارنامه وارداتی توســط 22 هزار و 
834 شخص اعم از حقوقی و حقیقی از گمرکات کشور 
ترخیص قطعی شده است.شایان ذکر است در 10 ماهه 
ســال جاری 113 میلیون تن کالا به ارزش 40 میلیارد 
و 472 میلیون دلار صادر و 32 میلیون و 683 هزار تن 
بــه ارزش 54 میلیارد و 359 میلیون دلار وارد کشــور 

شده است.

۶۰ درصد صادرات غیرنفتی کشور در دست 1۰۰ صادر کننده
استاد دانشگاه تهران یکی از دلایل رشد مصرف و ایجاد 
ناترازی بنزیــن را تولید خودروهــای پرمصرف داخلی 
دانســت و گفت: اگر خودروسازان در قبال عملکردشان 
مجبور به پاســخگویی بودند به دنبــال فناوری جدید 
می رفتند و از طریق افزایش کیفیت، مصرف ســوخت را 

کاهش پیدا می کرد
طبق نظرکارشناســان در سال 1401، ایران که تا پیش 
از این صادرکننده بنزین بود و از این محل درآمد ارزی 
کســب می کرد، در ســال 1403 نه تنها صادرات بنزین 
نخواهد داشــت، بلکه ناچــار از واردات 3 میلیارد دلار 

بنزین نیز خواهد شد.
حســن مرادی، عضو هیئت علمی حقوق انرژی دانشگاه 
تهــران در این رابطه در گفت وگو بــا ایرنا اظهار کرد: از 
گذشته تکالیفی بر عهده دولت بوده که می بایست، این 
تکالیــف را اجرا می کرد؛ از جمله اینکه گاز ســی ان جی 
در ناوگان حمل و نقل کاملا مورد اســتفاده قرار گیرد، 
خودروهــای دوگانه ســوز تولید و خودروهــای برقی و 
کم مصرف حتی دســت دوم نیز تولید یا به کشــور وارد 
شود، اما متاسفانه هیچکدام از این برنامه ها محقق نشده 
است. به نظر می رسد غولی بزرگ سر راه تحقق هر یک 

از این برنامه ها خوابیده است.
وی افزود: در شــرایطی که ما در کشــور شاهد ناترازی 
بنزین هســتیم؛ یعنی تقاضا و مصرف داخلی بیشــتر از 
تولید بنزین اســت و پالایشگاها نمی توانند رشد مصرف 
داخل را بــرآورده کنند و تنها راه باقــی مانده واردات 
بنزین اســت.مرادی ضمن انتقاد از عملکرد شرکت های 

خودروســازی داخلی گفت: شــرکت های خودروسازی 
خواســتار این هســتند که خــود واردکننده باشــند، 
درحالی کــه ورود خودروهای جدید به کشــور در حوزه 

کاری آنها نیست؛ چرا که بحث رقابت مطرح است.
وی تاکید کرد: خودروهای داخلی و وارداتی که در حال 
حاضر در بازار وجود دارد میزان مصرف سوخت مطلوبی 
ندارنــد، در واقع خودروی جدیــد کم مصرفی که بتواند 
نیاز را تامین کند وارد کشور نشده و کیفیت خودروهای 
داخلی هم تغییر نکرده است؛ از این رو ما شاهد افزایش 

مصرف سرانه خودرو هستیم.

عضو هیئت علمی حقوق انرژی دانشگاه تهران در مورد 
راهکار برای حل بحران ناترازی بنزین، خاطرنشان کرد: 
برای حل بحران ناترازی بنزین و کنترل تشدید واردات 
به دولت توصیه می کنم که وظایف خود را در این حوزه 
دنبال کند. خودروســازی ما فربه شده و با حمایت هایی 
کــه از جانب دولــت دریافت کــرده از انجام هیچ کاری 
ابایی ندارد.مــرادی تصریح کرد: اگر خودروســازان در 
قبال عملکردشــان مجبور به پاسخگویی بودند به دنبال 
فناوری جدیــد می رفتند و از طریــق افزایش کیفیت، 
مصرف ســوخت را کاهش می دادند.وی گفت: اما زمانی 
که هدف خودروســازان سودجویی اســت و هیچ کس 
از آن ها بازخواســت نمی کند و هــر خودرویی را تولید 
می کنند؛ زیرا یکی از دلایل رشد مصرف بنزین، مصرف 
خودروهــای تولیر داخل اســت که بالاتر از اســتاندارد 

جهانی سوخت مصرف می کنند.

ناترازی بنزین و خودروسازانی که پاسخگو نیستند

هیچ محدودیت جدیدی درباره 
تخصیص بنزین اعمال نشده است

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تاکید کرد که هیچ محدودیت 
جدیدی درباره تخصیص بنزین اعمال نشده است.

جعفر سالاری نسب در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه در هیچ کجای کشور 
به  جز سیســتان و بلوچســتان و کرمان طرح کدینگ اجرایی نشده است و اگر 
مالکین خودرو برای ســوخت گیری دچار مشکل شده اند، قطعا جایگاه ها تخطی 
کرده اند، اظهار کرد: نظارت ویژه ای روی جایگاه های سراســر کشور وجود دارد و 

اگر گزارش تخلف اعلام شود با جدیت پیگیری خواهیم کرد.وی با بیان اینکه در 
روزهای اخیر درحالی که حجم مسافرت ها بالا بود اما با گزارش تخلف یا مشکل 
خاصی در حوزه ســوخت گیری مواجه نبودیم، گفــت: موضوعی که در روزهای 
اخیر مطرح شــد این بود که به طور مثال مالک خودرویی در اســتان قم نتواند 
از کارت ســوخت خود در استان دیگری اســتفاده کند که چنین چیزی به هیچ 

عنوان صحت ندارد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی با تاکید بر اینکه هیچ سیاست 
جدیدی اعلام نشــده و شرایط مانند گذشته است، اظهار کرد: از تابستان تا الان 
روال بدین شکل است که در هربار سوخت گیری امکان دریافت بیش از 40 لیتر 
وجود ندارد و این موضوع جدیدی نیســت و از تابســتان روال در کل کشور به 
همین شکل بوده اســت.وی ادامه داد: کارت آزاد در تمام جایگاه ها وجود دارد، 

مالــک خودرو می تواند هم از کارت خود و هم از کارت جایگاه اســتفاده کند و 
مشکلی وجود ندارد و هیچ اتفاق جدیدی رخ نداده است.

ســالاری نســب درباره آخرین نتایج اجرای طرح کدینگ در استان سیستان و 
بلوچستان، گفت: این طرح به صورت پایلوت و در بعضی شهرها از جمله زاهدان 
و زابل اجرایی شده است و می تواند شلوغی جایگاه ها و سوءاستفاده از کارت های 
شــخصی را مدیریت کند.او با بیان اینکه با اجرای این طرح اســتفاده از کارت 
سوخت مدیریت می شود، گفت: این طرح به بقیه استان ها ارتباطی ندارد و اکنون 
به صورت پایلوت و تنها در این شهرها اجرایی می شود تا نتایج آن مورد ارزیابی 
قرار بگیرد. به گفته وی اگر مالکین خودرو با تخلفی در جایگاه ها مواجه شــدند 
می توانند با ســامانه پاســخگویی 09627 و یا با شماره تلفن 02632542517 

تماس بگیرند و قطعا این موضوع در زمانی کوتاه پیگیری خواهد شد.


